
Regizorul Ion Olteanu, de la Teatrul Municipal, a subliniat ne-
cesitatea urmăririi mai susţinute a teatrelor din regiuni, cu ajutorul 
Asociaţiei Oamenilor de Teatru (A.T.M.), după care a amintit de un 
mai vechi deziderat al său : teatrul în aer liber. 

S-a inscris apoi la cuvint tìnàrul regizor de la Baia Mare, Petre 
Meglei, care a expus frămîntările sale pricinuite de existenţa mai 
multor regizori intr-un teatru. 

D. Dinulescu, regizor la Teatrul din Bratta, s-a rezumat la unele 
problème de importanţă strict locala şi strict organizatorice adminis
trative, după care s-a dat cuvîntul regizorului Mihai Dimiu (Teatrul 
de Stat din Sibiu). Ideea care a călăuzit intervenţia sa a fost subli-
nierea importanţei poziţiei combative a regizorului în arta specta-
colului. Iată-i expunerea : 

MIHAI DIMIU : 
„Specificul pre< 
nostru impune s 
combativ" 

„Combativitate faţă de tot ceea ce e potrivnic Noului — combativitate faţă 
de duşmanul politic sau social, faţă de prejudecăţi şi tare, faţă de rutină şi meş-
teşugărism, faţă de conformism şi mediocritatea satisfăcută — iată pentru ce 
încerc să pledez. 

însăşi traditia teatrului nostru este aceea a unui teatru luptător. Şi asta 
încă de la primele începuturi. Pentru loviturile date prin piesele lor retrograzilor, 
Cezar Boliac pătimeşte nu o data de pe urma silniciilor Agiei, iar Alecu Russo 
îndură surghiunul. Pentru forma de teatru protestatar a fost de atîtea ori urgisit 
Millo şi a militât Vasile Alecsandri. Nu mai e cazul să insistăm asupra drama-
turgiei lui Caragiale. Dramaturgii dintre cele două războaie s-au inscris pe aceeaşi 
linie de protest social. După Eliberare, s-au făcut paşi uriaşi pe calea teatrului 
realist-socialist, combativ prin structura, prin însuşi mobilul lui. Prin realismul 
socialist facem .parte din teatrul revoluţiei. 

Spectacolele noastre trebuie deci să exprime un teatru plin de energie, ìntr-un 
moment de culme al existentei sale. 

Combativitatea — susţinerea pina la capăt, curajos şi cu simţ de răspundere, 
a unei idei mari servind cauza noastră — o dorim cea mai de preţ însuşire a 
teatrului nostru. 

Aş vrea să mă opresc puţin asupra combativitătii în arta spectacolului, 
asupra combativitătii regizorului in munca sa cu ceilalti factori creatori şi asupra 
combativităţii omului de teatru fata de el însuşi. In general, părerile mele se 
axează pe munca şi problemele regizorilor tineri. Aceasta nu înseamnă cîtuşi de 
putin o tendinţă de separare a generatiilor (nu cred că exista un front de gene
ra le , ci doar unul al artei contra pseudoartiştilor, indiferent de vîrstă), e vorba 
doar de o firească referire la ceea ce îmi este aproape. 

Regizorii tineri s-au străduit întotdeauna să asigure spectacole combative. 
Pe mine unul, m-a preocupat aceasta încă de cìnd deprindeam a.b.c.-ul teatral, în 

Dcupârilor timpului 
pectacolul militant, 
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anul II de Institut. Am lucrat atunci la clasă, îndeaproape ajutat de către prof. 
G. Dem. Loghin şi Dina Cocea, „Tabloul clopotniţei" din Trenul blindât. Anul 
următor, lucrînd la Volpone, am înţeles că poziţia combativă nu se manifesta 
numai la „piesele de revoluţie", ci o poţi manifesta şi în spectacolul clasic. Anii 
au trecut şi iată că în 1959, pentru Concursul republican al tinerilor actori, am re-
luat la Sibiu Cauţiunea lui Hans Lucke, piesă poliţistă pe care o montasem cu un 
an înainte. Cu toate rezervele faţă de spectacol ale reprezentanţilor juriului, eu nu 
mă lepăd nici acum de el. îl consider o experienţă utilă din multe puncte de vedere. 

Nu mica mi-a fost surprinderea cìnd ìn „Contemporanul", ìntr-un articol 
destul de caustic, sub o semnăturâ binecunoscută în presa teatrale, am fost 
criticat că nu urmărisem suficient în spectacol implicaţiile sociale. După un mo
ment de stupoare, după o alta scena de indignare, am început să-mi mai revin ; 
mă derutau două premise absolut contrarii : una, că eu îmi ştiam spectacolul 
atent urmărind combativitatea ; a doua, că, pînă atunci, ani în şir, tot ceea ce 
scriseseră criticul şi periodicul în cauză mi se păreau temeinice şi autorizate, şi 
era greu de crezut ca tocmai ìn aprecierea muncii mele, să apară defecţiunea lor. 
Seara am revăzut spectacolul cu alti ochi... Mai puţin ai mei, şi mai mult ai unui 
critic impersonal. Şi am descoperit că dacă prin metafore scenice vizuale subli-
niasem ceva, ìn schimb nu mă preocupase acelaşi lucru tocmai in arta cuvìntului: 
erau replici nodale din punct de vedere social, pe care interpretarea le parcurgea 
curent, erau unele momente-cheie expediate rapid şi, de asemenea, unele false mo-
mente-cheie. Am înţeles din propria mea greşeală că, din mai multe linii combative, 
trebuie mers pe cea mai pregnantă şi că spre a prinde in focar microbul, trebuie 
să convergi mişcarea diferitelor lentile. Focurile tuturor armelor unui spectacol, 
absolut toţi factorii lui componenti, trebuie să aibă o centrare unica, spre a lovi 
bine. Lucrul pe cuvìnt, ca şi cel pe imagini, nuanţa şi generalul, modulaţia sen
sibile, ca şi folosirea utilajului tehnic pe scena, toate trebuie să conlucreze ìntr-un 
acelaşi sens, şi totul pornit de la un fond combativ. 

In montările ulterioare, Moartea unui comis-voiajor, Avarul, Ferestre des
chise, am căutat să realizez spectacole cìt mai amplu şi mai adìnc combative. 
Se pare că am reuşit ìntr-o mai mare măsură. 

Experienţe de acest fel nu au lipsit aproape nici unui regizor, in special 
celor tineri. Ori de cite ori nu s-a mers pe o combativitate consecventă, pornită de 
la un fond combativ al spectacolului, ori de cite ori nu a existât convergenţa 
tuturor mijloacelor, rezultatele au avut de suferit. 

în clipa in care Valeriu Moisescu a mers pe căutări în méandre, ţintind 
mai ales forma (Mireasa desculţă, la Galaţi), rezultatul a fost cel pe care-1 ştim cu 
toţii. în clipa in care Moisescu a căutat filonul in adìnc, a izbîndit, aşa cum s-a 
întîmplat cu recentul lui Cyrano de Bergerac. Să nu uităm că din acest spectacol, 
Moisescu a vrut, in primul rînd, să facă un spectacol militant, axat pe un Cyrano 
„luptător prin spirit şi prin spada împotriva unei societăţi strîmbe şi deformate". 
In interpretarea orădeană, Ion Marinescu ne prezintă in consecinţă un erou mult 
mai combativ decìt cel al lui George Demetru (Teatrul Armatei, Bucureşti). 

Şi pentru că a venit vorba destul de des aci despre unele spectacole ale unui 
regizor tînăr şi el, Vlad Mugur, trebuie să spun că in ultimele sale spectacole 
bucureştene — e vorba de Invierea şi Cìnd scapata luna — el ne-a rămas dator ; 
spectacolele nu sìnt concludente aşa cum le-am fi dorit noi, ci se risipesc pe unele 
coordonate de mai mica importante. Un spectacol foarte valoros ca Azilul de 
noapte, realizat de Liviu Ciulei, ar fi cîştigat şi mai mult, dacă pozitia combativă 
a regizorului ar fi fost dusă pînă la capăt, sugerîndu-se mai pregnant, pe baza 
cunoştintelor noastre de astăzi, perspectiva dinamica a ieşirii de sub apăsare, 
a eliberării omului. în schimb, ni se pare că un regizor întotdeauna combativ în 
convingerile sale, Al. Finti, a supraîncărcat posibilităţile oferite de textul lui 
Shaw în Discipolul diavolului, violentînd uneori. Sîntem categorie de partea pozi-
tiei combative a regizorului respectiv în mai sus amintitul spectacol, dar nu 
ştim dacă expunerea ei a găsit întotdeauna căile cele mai potrivite stilului piesei. 

Dintre realizările regizorilor tineri, ca exemple de spectacole militante îmi 
impun ultimele montări ale lui Radu Penciulescu. 

Cu ascuţită combativitate şi-a lucrat Penciulescu spectacolele şi în Institut 
(Peste 20 de ani, Mireasa desculţă, aceasta în colaborare eu Valeriu Moisescu şi 
Dumitru Dinulescu), cît şi în teatru. Ceea ce e important e faptul că în spectaco
lele lui exista o esenta combativă căreia i se integrează şi forma. El nu mimează 
preocuparea, ci e sincer şi pasionat preocupat de problemele pieselor pe care le 
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lucrează. In perioada în care a pus în scena Brigada I-a de cavalerie sau Secunda 
58, problemele pieselor erau pentru el problème de viaţă şi de moarte, pasionìndu-1 
la superlativ. Spre a sublinia şi mai pregnant mesajul, el a căutat o exprimare 
cìt mai simplă, care a asigurat una dintre calităţile predominante ale celor douâ 
montări ale lui — expresivitatea sobră. Spectacolele lui sînt nişte dezbateri ascu-
ţite şi pasionate. Dacă în căutările lui de simplitate, Penciulescu nu va ajunge la 
arid şi abstractionism, cred că vom păstra în el un combatant de prim rang al 
artei teatrale. 

Cele cîteva exemple enumerate mai sus vor să insiste asupra necesităţii de 
a se pomi în primul rìnd de la o cìt mai pregnante poziţie combativă, ca fond. 
Luptăm pentru spectacole cu un mesaj precis, avîntat şi avansat, spectacole nu 
ilustrìnd, ci înălţînd şi izbind. Vrem un teatru în care să predomine cea mai înaltă 
combativitate, o combatere revoluţionară a ideilor vechi şi, implicit, a formelor 
ìnvechite. 

Pina acum am vorbit mai aies despre problème de continui E cazul să 
ne oprim puţin şi asupra celor de forma. 

Din multitudinea de forme capabile să ìmbrace un spectacol, cred că tre
buie să transmitem ideile majore ale textului cu ajutorul formei artistice celei 
mai proprii lui, celei mai expresive. Regizorul trebuie să se apropie altfel de 
fiecare piesă, negîndu-şi din propria-i experienţă tot ceea ce i-ar putea deveni 
rutină. Nu înţelegem de ce un regizor invitât să monteze în alt teatru o piesă 
cu care în teatrul lui a făcut un spectacol excelent, în general foloseşte indi-
goul, copiindu-se pînă în amănunt, şi apoi lumea se mira că ediţia a doua e 
mult inferioară primei, desi s-ar fi vrut identica. Neţinîndu-se seamă de par-
ticularităţile spécifiée celui de-al doilea teatru, de stilul şi nivelul actorilor lui, 
munca nu porneşte de la cele mai bune premise şi nu are cele mai bune re-
zultate. Unde mai pui că chiar în montări diferite, unii pseudocreatori, pripă-
şiţi încă prin unele teatre, în ciuda avìntului noii scoli romîneşti de regie, se 
mulţumesc ca la fiecare nouă montare a unei piese să-şi pastişeze la nesfîrşit, 
procedee care li s-au parut eficace, chiar dacă erau utile unor spectacole dia
metral opuse. Aşa se ajunge la manierismul, prezent la mulţi actori, regizori 
şi scenografi, cu forme devenite formule. Aşa se ajunge la uniformizarea şi 
monotonia exaspérante a unora. 

Faţă de învechitele şi impropriile forme de expresie, trebuie sa mani-
festăm aceeaşi combativitate necruţătoare. 

Dacă repeţi comod forme care ti-au mai folosit şi în alte spectacole, şa-
blonul apare pe nesimţite. Din pacate, mai găsim prezente multe şabloane la 
unii din oamenii nostri de teatru ; cel mai lesne le surprindem la scenografi şi 
actori, dar sînt prezente şi la regizori. Asta nu înseamnă numai laitmotivul fina-
lurilor pe centrul scenei, scenele lirice la fereastră, cu anumite gîlgîieli şi o 
anumită lumina dulceagă, total uzată de abuz, nici „momentul mare" realizat 
pe pauză, metaforele facile cu „haina fiintei iubite", bezna şi lumina de ur-
mărire la piesele cu flash-back, proiectiile şi magnetofonul, emotia nemăsurată 
în dramă şi aceleaşi străvechi „cîrlige" în farsa, sau comentatorii şi feluritele 
excursii prin sala. 

După abuzul decorului naturalist, regizorii se feresc ca dracul de tămîie, 
de viziuni ìntre pereti şi plafon — chiar dacă atmosfera specifica a pieselor le 
sugerează. Exista mania ca orice piesă, chiar cea mai potrivită jocului de ca
mera, să se rezolve acum pe o scena cìt un maidan, cu un panou pripăşit pe 
undeva şi două-trei elemente pierdute la o zvîrlitură de băt unul de celălalt. 

Decorul lui Todi Constantinescu la Cìnd scapata luna mi s-a părut că nu 
ajută spectacolului respectiv, ca şi decorul elegant ca linie, dar insuficient de 
adecvat al lui Tofan la Oameni care tac de la National. 

Un regizor eu un deosebit simţ al celui mai potrivit decor mi se pare a 
fi Horea Popescu. Cîtă deosebire între decorurile de la Aristocraţii, Vlaicu şi 
fedoni lui, Ferestre deschise, Baia, dar fiecare e cel mai eficient, la locul lui, 
e cel mai potrivit piesei. 

Credem că e timpul ca regizorii să meargă şi mai departe în căutările 
plasticii spectacolului. De ce să nu evadăm şi noi din spaţiul limitât al scenei-
cutie ? De sute de ani ne sufocăm între limitele ei. La piese noi şi ampie se 
cer şi exteriorizări asemenea. Practicăm teatrul marilor mase : de ce să nu 
apărem cu teatrul în pieţe, in parcuri, pe stadioane, sub ziduri de cetăti ? Marile 
spectacole sovietice ale primilor ani după Octombrie, Reinhardt, Vilar, ca şi 
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Unii regizori montează după şablon 
aceeaşi piesă la mai multe teatre 
din tard 

— Ce te faci, maestre, dacă n-o 
să se mai găsească pe piaţa hîrtie 
indigo ?... 

diferite festivaluri teatrale în aer liber, prezentate azi dincolo de hotare, ne pot 
sta ca exemplu. Ori de cite ori piesa o cere, să izbucnim afară dintre culise 

în plus, e cazul sa primenim materialul din care se fac decorurile. Am 
văzut cu toţii etectul inovaţiei în acest sens la Galileo Galilei, prezentat de 
Berliner Ensemble. Teatrul in care lucrez, cel din Sibiu, a avut succese pe 
acest tărîm pentru decorul foarte adecvat, realizat din rogojinâ, la un spec-
tacol-coupé (anul trecut, Erwin Kuttler a fost premiat pentru aceasta la Con-
cursul republican al tinerilor actori. Tot anul trecut, Olga Muţiu a exécutât un 
excelent decor din pinza de sac pentru un spectacol cu tema rurală). 

Inovaţii servind fondului se pot gasi şi in plastica grimei şi a perucii. 
Să ne amintim in acest sens de felul in care Vahtangov a realizat Turando!. 

Combativi trebuie să fie regizorii şi fata de şabloanele statornicite la fe-
luritele genuri de spectacole. în comédie, regizorul trebuie să aibă curajul unei rezol-
vări ofensive faţă de text şi public, cu sare şi piper dacă e nevoie. în ultimul timp, de 
frica lui „prea mult", în comedii se face ptea puţin, strecurîndu-se umor „pince-
sans-rire" acolo unde textul cere hohotul copios, şi atingìndu-se drama acolo undo 
ar trebui să vină zîmbetul. Presa se déclara nemultumită de felul în care au 
fost inscenate în ultima stagiune unele comedii prezentate pe scena Teatrului 
National din Bucureşti. Mi se par bine rezolvate comediile prezentate la Tea
trul Muncitoresc, sub semnătura lui Lucian Giurchescu. Spectacolul Alecsandri. 
realizat de maestrul Finteşteanu şi Sanda Manu la Studioul Institutului de 
Teatru, mi se pare excelent în genui lui ; alt stràlucit exemplu de rezolvare 
combativă fata de şabloane a comediilor ne-a oferit Teatrul Mossoviet, cu 
Nevestele vesele din Windsor. 

în reea ce priveste drama, ne-am saturât de drama rezolvată invariabil pe o 
profundă voce de piept, cu pauze pe care se exécuta o mişcare esenţială ; groaz-
nice sînt şi emoţiile-şablon, identic folosite de actor, o emoţie în sine, o emoţie 
In general, nu cea nuantat cerută de un anume personaj dintr-o anume piesa, 
într-o anume împrejurare. 

O altă lipsă este tratarea conformista a pieselor lirice — rezolvate zaharat 
şi zaharisit, pe o sensibilitate eteminatà şi eu mişcări de operetâ tara arii. 
Nopţi cu stele, becul de lanterna, puţină muzică şi o lumina wasserblau, cei 
doi partpneri îmbrătişati sau aşezaţi dénivelât, cît mai plastic eu putinţă, iatâ 
cadrul. Floarea şi stelele contin în eie ideea de frumos ; pentru un poet de azi, 
după 3.0G0 de ani de tocire prin întrebuintare, eie nu mai sînt argumente lirice. 
De ce sa nu firn noi, regizorii, nişte adevăraţi noi poeti ai scenei, şi sa ne 
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mulţumim a fi copisti de litografii mediocre ? După siropata Cale lunga a Tea-
trului de Stat din Braşov, Beligan, Perahim şi actorii Teatrului National din 
Bucureşti au arătat, tot cu o piesă de Arbuzov, un alfabet liric contemporan. 

Tragedia este uneori confundată cu o neîntreruptă izbucnire temperamen-
tală, exilîndu-se orice urmă de luciditate, ignorìndu-se cu desăvîrşire învăţă-
tura lui Stanislavski despre schema-perspectivă a actorului şi cea a rolului. 
Lacrimi peste lacrimi, pe scena şi ìn sala, par să facă deliciul unora dintre 
regizorii teatrelor din regiuni. 

Toate aceste procedee perimate trebuie puse ìn rafturile recuzitei teatrale 
scoase din uz. Avem nevoie la fiecare piesă, nu de passe-partout-uri, ci de 
formele cele mai potrivite ei şi nu alteia. De fiecare piesă trebuie să ne apro-
piem pe alta cale. 

Bineînţeles, iscodirea unor pregnante forme de expresie nu are nimic comun 
cu goana deşănţată după exhibiţii regizorale, după etalări teribiliste, ostenta-
tive. Bunul simţ, stricta necesitate, iată doar două dintre coordonatele care due 
la o judicioasă subliniere a posibilităţilor de expresie. Ìn orice caz, aşteptăm 
o tot mai larga primenire a scenei cu ajutorul nenumăratelor posibilităţi pe 
care ni le orerà realismul socialist." 

Ariana Kuner, de la Teatrul de Stat din Petroşani, Ovidiu Geor-
gescu, de la Teatrul de Stat din Piteşti, Harry Eliad, de la Teatrul 
de Stat din Ploeşti, Dan Radu Ionescu, de la Teatrul de Stat din Ti-
mişoara, Eugen Aron, de la Teatrul de Stat din Botoşani, au abordât 
diverse problème legate de munca lor in respectivele teatre, invocìnd 
date din experienţele proprii de colaborare cu autorii dramatici, cu 
colectivul artistic, cu directorul de teatru. 

Hanns Schuschnig, regizorul secţiei germane a Teatrului de Stat 
din Sibiu, s-a oprit cu precadere la unele aspecte din activitatea 
acestui teatru, la preocupàrile lui legate de ridicarea màiestriei in
terpretative şi de promovarea dramaturgiei in limba germana. 

Farkas Istvân, regizorul Teatrului Maghiar de Stat din Satu Mare, 
şi-a fundat cuvìntul pe problema stimulării dramaturgiei originale 
contemporane. 

FARKAS ISTVÀN: 
„Fara dramaturgie originala de o 
înaltâ calitate, nu poate exista 
mişcare teatralâ înfloritoare" 

„Permiteţi-mi să vă expun cîteva observaţii, referitoare la dramaturgia 
originala contemporană. Nu pot să afirm că cunosc toate piesele originale con
temporane, dar faptul că în răstimp de un an şi jumătate am pus in scena 
cinci piese originale — dintre care două premiere pe ţară — cred că îmi dă 
dreptul de a lua aici cuvìntul. Cred că slăbiciunea autorilor nostri dramatici 
consta printre aitele — cu toate succesele — in redarea încă schematica a 
realităţii. 

Să luăm exemplul piesei Nuntă mare de scriitoarea Simon Magda. Au
toarea cunoaşte tema, cunoaşte bine viaţa satului de azi, are un limbaj adecvat, 
dar acţiunea piesei este construite după o reţetă schematica, simplificatoare: aduci 
un ţăran mijlocaş, adaugi pe fiul mijlocaşului, care se îndrăgosteşte de fata 
preşedintelui etc. 
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